
Půst,  příležitost  k  modlitbě  a  cesta  ke
svobodě

Půst  není  jenom  křesťanskou záležitostí,
jeho  pozitivní  přínos  si  uvědomují   všechna
hlavni   náboženství.  Postil   se  Zarathuštra,
stejně  jako  Konfucius.  Postil  se  také  Platon,
Sokrates  i  Aristoteles.  Půst  doporučuje
Hippokrates, otec moderní medicíny. 

 Podívejme  se,  kdo  se  postil  v  Bibli.
Mojžíš přijal známé Desatero  během čtyřiceti-
denního postu. Když zlovolník  Haman  nařídil
vyhladit   všechny  židy  a   konfiskaci  jejich
majetku, vyzvala je královna Ester, aby se k ní
připojili  ve  třídenním postu.  Král   David  se

postil na znamení  pokání. Ježíš se postil čtyřicet dní na poušti a v jeho době měli Židé  téměř 28 post -
ních  dnů. Půst byl   dokonce   pokládán  za záslužnější čin než  almužna. Na druhé straně bibličtí pro-
roci vyhlašovali, že Půst bez správného jednání je marný.

Prvokřesťanská církev používala postu jako prostředku k duchovnímu  soustředění  při důležitých
rozhodováních  V té době také bývalo zvykem, že se před  křtem postil jak katechumen,  tak jeho

přátelé a ten, kdo křest vykonával. Evropská  civilizace středověku byla do určité míry produktem  na-
pětí mezi oslavou  a postem, mezi tzv. Tučným úterým  a Popeleční středou. Ve středověku byly tři
postní dny v týdnu  pondělí, středa a pátek. Církevní posty v minulosti přinesly nám, obyvatelům za -
alpských  oblastí,  mnoho  dobrého. Místo  tučného masa  jsme začali jíst více zeleniny a ryb. Dařilo se
rybníkářství a Jakub  Krčín z Jelčan a Sedlčan si přišel na své. Možná i ubylo zubního kazu a prodlou-
žil se lidský věk. Nicméně půst v Bibli znamená vzdát se jídla za duchovním  účelem. Tím se liší třeba
od protestní hladovky nebo odtučňovací kúry. 

To, že některé .biblické postavy ne- dokázaly  ovládnout svoji chuť k jídlu, mělo fatální následky.
Jak by se to odehrávalo v  Edenu dnes, těžko říci. Možná by rozhovor mezi pramáti Evou a hadem:měl
tento průběh: Had přemlouvá  Evu: „Evo, vezmi si jablko, poznáš  rozdíl mezi dobrým a zlým. Eva:
„Nevezmu."  Had: „Vezmi  si jablko, budeš jako Bůh." Eva: „Nevezmu." Had si povzdechne a vyzkou-
ší poslední, pobídku: „A nejsou v něm žádné kalorie..." S trochou nadsázky můžeme říci, že první lidé
v ráji se doslova projedli mimo Boží království, mimo  ráj, a následky jejich apetitu neseme  do dnešní
doby. Pokud si tedy něco odřekneme, je to také projev návratu, je to projev hledání Božího království.

Když izraelský král Šalamoun (jeho autorství není potvrzeno) psal knihu Kazatel, kterou židé řadí
mezi sváteční svitky a čtou ji o svátku Stánku uvedl  v ní, že lano nebo provaz spleteny ze tři pramenů
se nepřetrhne snadno (Srv: Kaz. 4;12)   Podobně je tornu v životě křesťana. Je- li postaven  na modlit-

bě, postu a ochotě rozdělit se s druhými, těžko víru takového člověka něco ohrozí,
Účel postu pro křesťana je  proto překvapivě velice:jednoduchý: Když se sebou bojujeme a něco

si odříkáme  máme příležitost k   modlitbě Můžeme odhalit sílu modlitby. Při tom také trochu ušetříme
a můžeme se s někým o to podělit. Půst, modlitba a almužna  nás tedy mají přivést k vnitřní svobodě, a
kdo  je svobodný,  nemusí se litovat a může se na svůj život a na svět kolem sebe, dívat z té lepší
stránky.

 biskup Pavel Konzbul

Bohoslužby v měsíci  březnu 2024            
      
       So         2. 3. 2024                                17:00 Matka Boží

Ne         3. 3.  2024      9:00 Jména Ježíš

       So          9  3. 2024                                17:00 Matka Boží
Ne        10.  3. 2024      9:00 Jména Ježíš

        So        16. 3. 2024                                17:00 Matka Boží
Ne        17.  3. 2024      9:00 Jména Ježíš

Út        19. 3. 2024 sv. Josef 17:00 Jména Ježíš

        So         23. 3. 2024                                17:00 Matka Boží
Ne        24.  3. 2024 Květná neděle    9:00 Jména Ježíš

Čt        28. 3. 2024 Zelený čtvrtek 18:00       sv. Jakub

Pá           29. 3. 2024 Velkopáteční obřady 18:00     sv. Jakub

So           30. 3. 2024       Velikonoční vigilie 21:00 sv. Jakub

Ne           31. 3. 2024 Zmrtvýchvstání Páně   9:00 sv. Jakub
Boží hod velikonoční

Po             1. 4. 2024       Velikonoční pondělí   9:00 sv. Jakub
(bez záruky)

Karneval v Orlovně

Před deseti lety se v téměř rodinném počtu třiceti dětí konal první karneval v Orlovně v Telči. Ač-
koli malý, byl vydařený. A protože dobré věci je dobré opakovat, stal se každoroční tradicí, až se letos
jeho počet zakulatil  na desítku.  Tématem letošního karnevalu bylo Ledové království,  proto se na
stěnách Orlovny sešlo velké množství obrázků Elsy, Anny a Olafa, které nakreslily děti ze zdejší školy
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na Hradecké a školky. Pro děti i odvážné rodiče byly připraveny soutěže, společné tanečky i tombola.
Komu vyhládlo, či ho jen honila mlsná, přišel si také na své. O tom, že nám chutnalo svědčí 170 pro -
daných párků v rohlíku, 50 kusů toustů a palačinky usmažené z 5 kg surovin. Není se čemu divit, pro-
tože na letošní karneval přišlo 160 dětí v doprovodu svých rodičů a prarodičů. Ani pitný režim jsme
nezanedbali, neb se vypilo 30 litrů piva, 80 litrů limonády, k tomu džusy, káva a víno. Karneval začí-
nal ve dvě hodiny odpoledne, a ještě v šest hodin večer se na parketě tančilo. A protože nás to bavilo,
plánujeme příští rok začít další desítku karnevalových radovánek.

Poděkování za vydařené odpoledne patří 35 dobrovolníkům a také sponzorům, mezi které patří
Město Telč, Farnost Telč, Jednota Orel Telč, Národní památkový ústav Telč, Centropen Dačice, Nakla -
datelství Altenberg, Papírnictví HEVA Telč a rodina Záškodova. 

Ludmila Švarcová 

Diecézní muzeum v Brně.

Biskupství brněnské, jehož součástí je i telčská farnost, má v historickém kontextu našeho mu-
zejnictví významnou prioritu. Dne 1. června 1993 bylo zřízeno v Brně Diecézní muzeum první svého
druhu po listopadové revoluci v roce 1989 v České republice díky obrovské zásluze tehdejšího diecéz-
ního biskupa otce Vojtěcha Cikreho a jeho spolupracovníků.

Na začátky bylo třeba najít vhodné prostory. Ty se podařilo získat v augustiánském opatství na
Starém Brně. Zde tato významná instituce působila řadu let a získávala stále větší zvuk.

Od roku 2006 je jejím domovem bývalý kanovnický dům na Petrově 1 /otvírací doba  pondělí-so-
bota 10,00-17,00/. Jeho prostory jsou bohaté nejen na sbírky sakrálního umění, ale i na možnosti po-
skytování duchovního prostoru vhodného k modlitbě a rozjímání. Na přiblížení zdejší muzejní činnosti
jsem se zeptal jeho ředitele pana Mgr. Martina Motyčku.

Pane řediteli, můžete úvodem pohovořit o prostředí, v němž se Vaše in stince nachází. Je
v jednom z nejstarších domů na Petrově a prošla již na první pohled náročnou rekonstrukcí,
která tu vytvořila nebývalou krásu.

Dům, v němž od jeho generální rekonstrukce završené v roce 2006 Diecézní muzeum působí, je
bývalým sídlem děkana Královské stoliční kapituly sv. Petra a Pavla v  Brně. V budově, která byla
adaptována pro potřeby informačního kontaktního centra brněnské diecéze a posléze Diecézního mu-
zea, byla v témže roce nainstalována a otevřena stálá expozice představující sakrální umění naší diecé-
ze, jež nese název Vita Christi-Život Kristův. Dnes dům opět začíná plnit i svůj účel, když v prostorách
prvního nadzemního podlaží byla na začátku tohoto roku nově zřízena kancelář brněnské kapituly.

Záhy po otevření muzea tu vznikla pro veřejnost stálá expozice Vita Christi-Život Kristův vy-
právějící prostřednictvím obrazů a plastik novozákonní příběh Ježíše? Jaká je ta současná?

Vita Christi je expozice, která předběhla svým pojetím dobu. Kompozice se drží dějové linky pří-
běhu života Pána Ježíše a následujících událostí popsaných ve Skutcích apoštolů. Tato samotná instala-
ce působí díky zvolené barvitosti velice netradičně. Tmavé prostory dávají vyniknout exponátům, kte-
ré dostávají  díky individuálnímu nasvícení  punc jedinečnosti.  Mimo to se v expozici  prolíná staré
umění s novými uměleckými prvky. Je pravda, že do takové koncepce se těžko zasahuje, ale postupně
se nám daří odměňovat jednotlivé exponáty. Rád bych připomenul, že v centrální místnosti, kde je vy-
tvořen stůl poslední večeře, je na místě Pána Ježíše symbolicky instalována monstrance právě z Telče.
Je tak pomyslným středobodem naší expozice.

Sbírkový fond Vašeho muzea je velice bohatý, jeho součástí je i řada unikátů. Které se těší nej-
větší pozornosti návštěvníků?

Samozřejmě největší zájem všech návštěvníků vyvolává gotický deskový obraz Madona z Veveří,
který vznikl v době vlády Lucemburků v Čechách zhruba kolem roku 1345. Toto dílo je pro svoji jedi-
nečnost prohlášeno národní kulturní památkou. Mezi  další zajímavé artefakty vystavené v naší expo-
zici patří bezesporu také nejstarší dochovaná dřevěná socha Madony na Moravě tzv. Madona z Klo-
bouk, jejíž vznik se datuje do doby kolem roku 1190. Velkou pozornost  návštěvníků však poutá nej -

43



mladší exponát, jimž je působivý Veraikon z roku 1874 od mnichovského malíře českého původu Gab-
riela Maxe. Dalo by se takto pokračovat dál a přitom bych na některý zajímavý exponát jistě  zapo -
mněl. Bude lépe, když si vaši čtenáři přijdou zhlédnout expozici sami.

Činnost Diecézního muzea je spjata nejen s prezentací sakrálního umění. Otvíráte se i pout-
níkům, kteří tu mají možnost pomodlit se a strávit čas v tichu a rozjímání. Jaký je typ těchto ná-
vštěvníků?

To je přesně tím, co nás odlišuje od ostatních muzeí. U nás mají návštěvníci prostor strávit čas
v rozjímání a modlitbě. Vždycky si vzpomenu na vášnivou diskusi, kterou vyvolal převoz obrazu Ma-
dona z Veveří. Někteří odborníci i pracovníci Národní galerie vytvářeli dojem, že muzea nemají být
prostorem k rozjímání. Vzhledem ke statutu Diecézního muzea s tím však nemohu souhlasit a vždy
jsem dosvědčoval,  že  v prostorách muzejních se lze modlit.  Dokladem toho jsou mnohé návštěvy
„poutníků“ v naší expozici od nás i ze zahraničí. I já se potřebuji zklidnit před náročným jednáním, za-
jdu rád do expozice a v tichu setrvám v modlitbě.

Vaše činnost směřuje i do oblasti osvěty. Jaké akce, případně sympozia pořádáte nebo připravu-
jete?

Naši pracovníci a jsem za každého z nich Bohu vděčný, přináší do práce kus svojí osobnosti a
vlastních vizí. Dáváme tak prostor jejich zaměření. V týmu máme aktuálně historiky, kunsthistoriky,
ale i jednoho pedagoga. Velkou část naší odborné práce naplňují nejen přípravy sezónních výstav,  při
nichž reflektujeme aktuální výročí církevních dějin, ale také pedagogická práce nejen s dětmi, nýbrž i
s dospělými. V tuto chvíli nabízíme 10 vzdělávacích programů pro různé věkové kategorie, přičemž
nabídla se průběžně aktualizuje. V tomto roce představíme poprvé jednodenní kurz pro průvodce v sa-
králním prostoru. V rámci této akce se účastníci dozví, jak by měl průvodce či dozorující osoba rea-
govat na různé situace, co lze návštěvníkům ukázat, případně jak usměrňovat nezkušené turisty v sa-
králním prostoru. Mimo ty již zmíněné aktivity  připravujeme každoročně přednášky, koncerty, diva-
delní představení a účastníme se pravidelně akcí jako Brněnská muzejní noc nebo Den Brna.

Závěrem se nemohu vyhnout otázce jubilea Vašeho muzea. V roce 2023 uplynulo 30 let jeho
existence. Jak bylo připomenuto?

I když jsem na začátku rozhovoru zmínil rok 2006 jako rok, kdy byla nainstalována naše stálá ex-
pozice na aktuální adrese Petrov 1, je správné připomenout, že Diecézní muzeum v Brně je první po-
revoluční instituce svého druhu u nás. Naše muzeum bylo založeno výnosem tehdejšího diecézního
biskupa otce Vojtěcha Cikrleho v roce 1993. První sídlo bylo v prostorách augustiánského opatství na
Starém Brně. Připomínkou jubilea pro odbornou veřejnost bylo na půdě brněnského biskupství histo-
ricky první setkání církevních muzejních institucí u nás. Z akce mám velkou radost, protože přinesla
možnost diskuze nad problémy, které trápí v různých podobách nás všechny „muzejníky“ a díky sdí-
lení zkušeností ostatních se otevřela možnost hledání východisek. V loňském roce jsme si toto třicáté
výročí však připomenuli především sezónní výstavou s názvem Via populi Dei-Cesta Božího lidu, kte-
rá ukazovala starozákonní výjevy ve výtvarném umění. Podařilo se shromáždit artefakty od pozdní go-
tiky po současnost. Tato instalace se tak stala na letní měsíce loňského roku symbolickým rozšířením
naší stálé expozice Vita Christi. I když výstava Via populi Dei je již minulostí, rád bych pozval všech-
ny čtenáře tohoto rozhovoru, aby k nám přišli sami nebo se svými blízkými a symbolicky se na umě-
leckých dílech z naší diecéze začetli do knih Nového zákona.

Pane řediteli, přijměte moje vřelé poděkování za Vaše slova. Plně zdůrazňují, že Diecézní muze-
um v Brně je nejen výstavní institucí, ale i duchovním prostorem vhodným k modlitbě a rozjímání. Ve-
lice děkuji za poskytnutý rozhovor.

Ing. Jiří Ptáček

Už  víte  kam  letos  na  dovolenou?  Co  třeba rekreační  areál
s milou atmosférou v CHKO Třeboňsko?

    
    Naše „Chatky na jihu“ se nachází uprostřed lesů a rybníků

Třeboňské pánve, kousek od řeky Lužnice. Nádherná krajina na-
bízí  nepřeberné  množství  aktivit  -  koupání  v pískovnách,  lesní
cyklostezky bez provozu aut, sbírání borůvek, vodáctví, rybaření,
houbaření či návštěvy památek v okolí nebo v blízkém Rakousku.
Přijeďte nejlépe s koly a vrátíte se zpátky do dětství. Pamatujete,
jak jste jezdili do lesa na houby, potom byla koupačka a večer tá-
borák? Tak přesně to tady můžete znova zažít! 

Areál  provozujeme  13  let  a  nabízíme  ho  pouze  lidem
z farností z celé republiky. Díky tomu je atmosféra mezi ubytovanými přátelská. Seznamují se tu nejen
děti,  ale i jejich rodiče nebo prarodiče. Ubytování je v chatkách a pokojích s možností použití ku-
chyněk. Kapacita je 70 míst, přijet mohou jednotlivé rodiny nebo různě velké skupiny. Všechny infor -
mace a fotografie o ubytování jsou na webu  www.chatkynajihu.cz.

Pokud s Vámi přijede i duchovní otec, poskytujeme mu ubytování vždy zdarma. Bohoslužby je
možné slavit přímo v našem areálu nebo v kostele v blízké obci Majdaléna.

Jsme sice majitelé, ale i správci, abychom Vám byli k dispozici radou či pomocí. Záleží nám na
Vaší spokojenosti a těší nás podělit se s Vámi o krásu přírody, která nás zde obklopuje. 

                  Iva a Emanuel Neumannovi - rekreační areál „Chatky na jihu“ - mobil: 604 551 305

Pozvánka na letní chaloupku:

Salesiánské hnutí mládeže Telč zve holky a
kluky na letní chaloupku na téma Willy Wonka.
Za dobrodružstvím vycestují kluci a holky od 7

do 12 let do Cizkrajova, kde budou ubytováni na faře a to od 20. 7. do 27. 7. Na děti se těší hlavní ve-
doucí  Štěpánka  Langhammerová  a  její  šikovní  Umpa-lumpové.  Přihlašovat  se  můžete  na
StepankaLanghammerova@seznam.cz. 

Přihlašte své dítě do 15. května a získejte slevu. Více informací na  .www.telc.shm.cz
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Jednota Orel Telč ve spolupráci s divadelním souborem Dráčata při DDM Telč
si Vás dovolují pozvat na

Čtyři pohádky o jednom drakovi
Režie a úprava: Emílie Drdácká

Hraje: divadelní soubor Dráčata při DDM 
neděle 3. března v 16.00 hod

Orlovna Telč Jihlavská 77
Vstupné dobrovolné

Bar s občerstvením otevřený od 15.30

Výtěžek ze všech akcí bude využitý na opravu orlovny



Knižní tipy do Vaší knihovny

Jak se vyléčit - Osvobození duše od viny a studu - Heinz-Peter Röhr
Všichni chceme žít zdravý život. Ale pouhé „nebýt nemocný“ zdaleka

není totéž jako být skutečně zdravý. Stav opravdového uzdravení pociťuje-
me pouze tehdy,  když  se  nám daří  dobře fyzicky,  psychicky i  sociálně.
Cesta k tomuto stavu je úzce spjata s našimi zkušenostmi a postoji. Tato
kniha ukazuje vše, co k tomu potřebujeme. Ať už jde o případ vážné nemo-
ci, nebo o silnou psychickou zátěž, k uzdravení přispívá kromě klasické lé-

kařské léčby také víra  a láska,  smysl  života  a vnitřní  klid.  Heinz-Peter Röhr zprostředkovává své
dlouholeté znalosti, zkušenosti, podněty k zamyšlení a cvičení do praktického průvodce holistickým
léčením a sebeléčením. Spiritualita a psychologie jsou zde představeny jako doplňkové zdroje síly k
uzdravení. 

Žít svátost odpuštění - Sestry trapistky
Texty a modlitby k přípravě na Svátost smíření: stručná a jednoduchá pomůcka ke zpytování svě-

domí. Se zamyšlením vybraným z Katechismu katolické církve. 

Křížová cesta – Sestry trapistky
Křížová cesta je cesta života. Je ve středu tajemství spásy, veliké lásky Boha, který nás tak mi -

loval, že dal za nás svého Syna. Když následujeme Krista, procházíme cestou bolesti, která raší v ra-
dost, ukřižováním, které připravuje vzkříšení,  smrtí,  která se proměňuje v život. Procházíme touto
cestou spásy a rozjímáme nad ní spolu s Církví, ve které se neustále obnovuje mučednictví její Hlavy a
jejího Ženicha. 

Už jsou tady Velikonoce aneb zvyky a tradice - Vanda Bruckner
Kniha pro děti s názvem Už jsou tady Velikonoce aneb zvyky a tradice volně navazuje na knihu

Už jsou tady Vánoce aneb zvyky a tradice. Čtenáři znovu zavítají do krkonošské vesničky k jedné ro-
dině s malými dětmi a dozví se, jak se žilo za časů našich prababiček. I jaké zvyky a tradice se do-
držovaly a ctily. Co se jedlo v období půstu? Jak se připravovala světnice a jaká výzdoba se chystala?
Do jaké míry tehdy náboženství určovalo rytmus a čas života lidí? Tato ilustrovaná kniha chce dětem,
ale i jejich rodičům srozumitelným jazykem připomenout, jak důležité je se v dnešní uspěchané době
na chvíli zastavit a udělat si čas na své blízké. Připomeňte si velikonoční zvyky, které jsou dnes buď
již zapomenuty,  nebo se pomalu ale jistě z naší moderní doby vytrácejí.  Autorka vyrostla v Krko-
noších, a tak čerpala ze svého dětství, z vyprávění své babičky, ale též jí byli velmi nápomocní od -
borníci Krkonošského muzea ve Vrchlabí, kteří jí poskytli spoustu materiálu a rozhovorů se staroused-
líky. 

Pro děti
Moje malá Bible (dárková) - Sally Ann Wrightová, Frank Endersby
Krátká vyprávění otevírají pokřtěnému dítěti svět biblických příběhů. 

       Křesťanská streamovací platforma Filmana.cz  připravila pro dobu postní seriál o mod-
litbě růžence. První díl má název Znovuobjevení síly - Tajemství Bolestného růžence.

Doba postní je skvělou příležitostí k tomu se ztišit, zklidnit a zamyslet se nad tím, co pro nás zna-
mená modlitba, kolik času jí věnujeme a jak dobře se umíme modlit. Říká se, že dokážeme žít natolik,
nakolik se umíme modlit. Pro dobu postní proto Filmana připravila seriál o modlitbě růžence.

Každý díl trvá půl hodiny a nabízí přístupnou formou duchovní stravu pro vaši duši. Filmová
mana ke každému až domů. První díl je dostupný pro všechny diváky registrované na Filmaně.

Charita opět nabízí možnost přispět potřebným prostřednictvím postní pokladničky. Papírové 
pokladničky jsou k dispozici vzadu v kostele na stolečku. Výtěžek bude letos v Telči použit po dohodě
s Charitou na vybavení a pomůcky pro sbor Srdíčko a nedělní katecheze.

_____________________________________________________________________________
Uzávěrka příštího čísla je v neděli   24. 3. 2024
Neprodejné, pro vnitřní potřebu farnosti vydává Římskokatolická farnost Telč – www.farnost-telc.cz
Příspěvky prosíme zasílat na e-mail: k.kamenik@post.cz
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